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 بعضی وقت ها اتفاقاتی می افتد 
که باوجود کوچکــی، باعث 
تغییری بزرگ می شــود. مثل 
وقتی که یک خانه قدیمی در دل 
یک کوچه و محله پیدا می کنی 
که شاخه های درخت مقابل آن 
تا روی پشــت بامش رفته اند. 
این منظره پای هر عابری را سست می کند. برای برخی، فقط 
یک تماشاکردن ســاده است، اما لذت دیدن و نگاه کردنش 
برای خیلی ها بیشــتر از این اســت که گفته شود. یک دفعه 
جوری خوش حالت می کند که همه تلخی های این روزها 
را از بین می برد. هرچند قفل بزرگی آویز در آن است، یعنی 
اینکه راهی به داخل نداری، یعنی اینکه خانه ماندنی نیست 
و آوار می شــود، یعنــی اینکه تا چندســال دیگر دیدن یک 
خانه و درخت کهن ســال که ربطی به زندگی پدربزرگ ها و 
مادربزرگ ها داشته اســت، یک آرزو می شود.  فکر می کنم 
هر خانه ای قدیمی که از پا درمی آید، فرقی با آدم زنده ندارد. 
باید برای روزنامه ها آگهی ترحیمی بفرستیم. کاش یکی بود 
عقربه ساعت و زمان را در کوچه ها برای همان دهه های ۲۰ و 
۳۰ نگاه می داشت. شاید به فکر کسی نرسیده است که کنار 
پیرهای نسل گذشته، ساختمان ها هم هویت سازند و بخشی 
از گذشته شیرین ما. چرا در هیچ محله ای خبری از گرمابه 
نیســت؟ فرقی نمی کند که حالا حمام ها چقدر امروزی و 
مدرن و مجهز باشــند. ایمان دارم گرمابه های گذشته اگر 
بودند، هرچند کم و انگشت شــمار، حال آدم های امروز را 
خوب می کردند. گرمابه ها که پیر شدند و از نفس افتادند، 
اما چرا کسی به فکر احیای آن ها نیفتاد و یک به یک تن به بیل 

و کلنگ دادند و از پا افتادند؟
  انگار نه انگار که روزی آفتاب نزده آدم های یک محله بغچه زیر 
بغل، پشت در آن منتظر ورود بودند. اصطلاح «رفیق گرمابه و 
گلستان» یادگار همان روزهای قدیم است که آدم ها با هم رفیق 
بودند و در رفاقتشان مرام داشتند. این حرف خیلی ساده است. 
یعنی تا آخرین لحظه زندگی شریک غم ها و شیرینی ها بودند. 
شاید به فکر کسی نرسد، اما در هیاهوی دیوانه وار این روزها، 
در دل محله تماشای یک گرمابه قدیمی، یک درخت اصیل 
و سن وسال دار و یک خانه صدساله می تواند حال خیلی ها را 
خوب کند.  شهر که به سمت نوسازی پیش رفت، نوسازی در 
ساختمان های کوچه به کوچه محله ما درز پیدا کرد و زیاد شد 
تا همه چیز امروزی به نظر بیاید، اما در این میان کسی نپرسید 
تک درخت های کهن سال، خانه های کلنگی، نانوایی های 
پنجاه ساله و بیشــتر با همان تنور و شیوه نان پختن چه دخلی 
به پیشرفت زندگی شهری ما داشتند؟ جز اینکه به کوچه ها و 
خیابان ها هویت می دادند.  چرا کسی به فکر این نیفتاد که برای 
نانوایی هایی که شاطرهایشان تا کمر توی تنور خم می شدند، 
کاری بکند؟ چرا وقتی بیرق ها بر سردر خانه های کهن نصب 
شد و بعد همه چیز در چشم برهم زدنی آوار شد، یکی به فکر 
خاطره های آدم های همراه آن نبود؟ حیف از آن اصالت نبود 

که به دست تیشه و کلنگ بیفتد و تمام شود؟
 نمی دانم تابه حال به فکر کسی افتاده است که چرا ما نباید در 
محله مان درخت صدساله داشته باشیم؟ چرا درخت های 
پیر را مراقب نیســتیم و حفاظتشــان نمی کنیم؟ چرا برای 
دل خوشــی برخی ها هم که شده، یکی از گرمابه ها را حفظ 
نکردیم؟ حیف از این همه زیبایی نبود؟   حرفم این اســت 
که وســط این زندگی ماشینی که فقط خبر مرگ ومیر است، 
این ها همه بهانه های خوشبختی است که می تواند یک دفعه 

سر راه آدم سبز شود و حالش را خوب کند؛ خوب خوب.

 خرد و کوچک اند؛ 
ز  یی ا ســته ها خوا
دل اهالــی محله که 
تحققشــان بعــد از 
مدت هــا انتظار به 

ثمر نشسته است.
 طرح «محله مــا» که حالا به زندگــی خیلی از 
مــردم در محلات گــره خورده اســت، اجرای 
پروژه های کوچک مقیاسی است که با مشارکت 

و نظرخواهی از مردم اجرا می شود.
 محله میثم شــمالی کــه در بین مردم به «رده» 
هم شــهرت دارد، از محدوده هایی اســت که 
در گام اول اجــرا، هــدف تســهیلگران طرح 
یژه  «محله ما» بود. تردد سخت در پیاده رو به و
برای ســالمندان و توان یابان از مشکلاتی بود 
پنجه نرم  که ساکنان این محدوده با آن دست و
می کردند تا اینکه مدیران شــهری این طرح را 
در  مناطــق مختلف اجرایی کردنــد. با توجه 
به درخواســت های مردمی، پیاده روســازی 
یــت اجــرا در ایــن محــدوده بــود و به  اولو

همسان سازی ختم شد.

     پیاده روسازی در اولویت
 مهندس هانیه پیام، سرپرست طرح «محله ما» 
در محله میثم، با اشاره به این موضوع که هدف از 
اجرای طرح، ارتقای کیفیت زندگی شهروندان و 
جلب رضایت آن هاســت، گفت: استقبال مردم 
از اجرای طرح های عمرانی کــه خود دخیل در 
انجام آن هستند، اشتیاق و رغبت مجریان را برای 

پیگیری بیشتر کرد.
 وی ادامــه داد: تیمی متخصــص در حوزه های 
شهرسازی، معماری و جامعه شناسی بازوهای 
اجرایی این طرح هستند و در بازه زمانی مشخص 
مشکلات و نیازهای هر محله را مشخص  کردند 
و درنهایت بر اســاس میــزان تکــرار، رفع این 

یت بندی شد. مشکلات اولو
 سرپرســت طرح «محله ما» در ایــن محدوده 
یادآور شــد: علاوه بر مصاحبــه، گفت وگوهای 

میدانی و دیدارهای مردمی، بخشــی از نیازها از 
دل جلسه های شورای اجتماعی محله به دست 
آمد. بیشــترین مشــکلات مربوط به بهسازی و 
مناسب ســازی پیاده روها بود و فضای ســبز در 

اولویت بعدی قرار داشت.

    اعتبار ۳۰۰میلیونی برای یک خیابان
  باتوجه بــه اعتبار تخصیص یافتــه، در گام اول 
که رقم ۳۰۰میلیونی را شــامل می شــد، تحقق 
یت امکان پذیر نبــود و به همین علت  هردو اولو
پیاده روســازی عملیاتی شــد. انتظار مردم هر 
محله این است که رفع مشــکلات در محدوده 
زندگی آن ها باشد و انتظارشان بحق هم هست، 
اما باید توجه داشــته باشــند که بودجه و اعتبار 
مشخص شــده و محدود اســت و نمی توان نیاز 
همه آن ها را جامه عمل پوشاند. به همین دلیل از 
میثم ۲تا۱۰ و مقابل آن، یعنی محدوده های فرد، 

این کار اجرا شد.
  مهنــدس پیــام ادامــه داد: پیاده روها وضعیت 
نامناســبی داشــتند. این ها را بگذارید کنار این 
موضوع که میثم۸ علاوه بر داشتن مدرسه، نانوایی 
و چند مجموعه، محل تهیه مایحتاج مردم است 
و رفت وآمــد در آن محدوده زیاد اســت و طبق 
اظهارات اهالی، وضعیت نامناســب پیاده روها 
باعث زمین خوردن و حادثه برای آنان شده است. 
مردم تقاضا داشتند این مشکل برطرف شود. البته 
کیفیت و دقت در اجرای پروژه های عمرانی برای 
ما مهم بود و اینکه مردم بعــد از اجرا در حفظ و 

نگهداری آن کوشا باشند.

    پیاده روهای حادثه ساز
 یحیــی کوهســتانی، رئیس شــورای اجتماعی 
محلــه، با اشــاره بــه ایــن موضوع کــه بافت 
محله قدیمی اســت، گفت: با توجــه به بافت، 

زیرساخت ها هم کهنه و فرسوده است.
 وی ادامــه داد: پیاده روهــا هم یکســان نبود و 
بر اساس ســلیقه مردم ســنگ فرش و موزاییک 
شــده بود. برخــی از محدوده ها هم ســیمانی 

بود و پســتی وبلندی زیادی داشت و حادثه ساز 
بود. ایــن موضوع در طرح «محلــه ما» مطرح 
شــد و علاوه بر این، موضوع هــای دیگری هم 
بیان شــد که ازجمله طراحی مبلمان شهری در 
پیاده روها و فراهم کردن ســطل زباله بود که با 
توجه به اعتبــار درنظر گرفته شــده، اجرای آن 

امکان پذیر نبود.
 کوهستانی ادامه داد: البته ناهمسانی پیاده روها 
بعد از محدوده ای که طرح در آن اجرا شده است، 
یعنی تا انتهای خیابــان میثم، وجود دارد و مردم 

انتظار دارند طرح تا آن محدوده ادامه یابد.
 این موضوعی است که دیگر ســاکنان هم به آن 
اشــاره کردند و گفتند که اجــرای این طرح که با 
یکدست شــدن پیاده روها همراه بود، محله را در 

نگاه اول چشم نواز و زیبا کرده است.

    تفاوت چشمگیر است
 مهدی نظری با بیش از ۳۰ســال سابقه سکونت 
در این محلــه، گفت: با توجه بــه اینکه طرح در 
مرحله اول اجرا بود، وقتی تسهیلگران درباره آن 
حرف می زدند، مردم خیلی به اجــرا و نتایج آن 
خوش بین نبودند و انتظار نداشتند که آنچه گفته 
می شــود به مرحله عمل درآید، اما خوشبختانه 

این اتفاق رخ داد.
 وی افــزود: اجرای ایــن طرح علاوه بــر اینکه 
رفت وآمــد را ســاده و راحت کــرده، در زیبایی 
محله هم تأثیرگذار اســت، به خصوص اینکه در 
ورودی خیابان اولین چیزی که به چشم می آید، 

پیاده رو است.
 علیرضــا بقایی، از فعالان صنــف مکانیکی در 
محله هم گفــت: قبل از اجرای طــرح، فضای 
پیاده روها بسیار نامناســب بود. مردم بر اساس 
ذوق و سلیقه خود مقابل منازل و محل کسبشان 
را موزاییک کــرده بودند و برخــی از فضاها هم 
ســیمانی و رهاشده بود. ســیمان ها آسیب دیده 
و مخروبه بود و جلوه خوشــایندی نداشت، اما 
با اجرای این طرح فضا کامــلا تغییر کرد و همه 

تفاوت آن را با قبل احساس می کنند. 

شهروندان درخواست دادند، مدیران اجرا کردند

تولد دوباره يك خيابان در ميثم

مرثيه اى براى گذشته
حرف  اول

فرمانی کیا

 اجرای طرح 
علاوه بر 
راحت کردن 
رفت وآمد، در 
زیبایی محله هم 
تأثیرگذار است

معصومه فرمانی کیا 
دبیر شهرآرامحله

حمایت از کارتن خواب ها در 
هوای سرد

مخاطبان عزیز شهرآرامحله ، احتراما به استحضار 
می رساند، با توجه به شیوع ویروس کرونا تا اطلاع 
ثانوی شهرآرامحله در ۴ صفحه منتشر خواهد شد. 
این تصمیم در راســتای حفظ سلامت شهروندان 
و خبرنــگاران ایــن مجموعه گرفته شــده اســت
 تا ان شاا... در آینده نزدیک شاهد  قطع زنجیره این 

بیماری باشیم.

اطلاعیه


